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THE COMMISSICN KESUMES ON THE 7th FEBRUARY, 1977, AT PRETORIA.

DR YUTAR: M'Lord, this week we propose to - the first 4 days

of this week we propose to lead the evidence of certain witnesses
who have - certain persons who have been detained in terms of
Section 6 of the Terrorism Act, but their detention under that
Section has been suspended for the dqration of the period that
they are testifying. 1In other words, they are_therefore free

to testify..and because of the terms of the Act, no copy df their

statement will be placed before Your Lordship. Before I '(10)'

e N -

call the fiE§¥“U§EHé§§“aﬁd nahe him, I would like to make this
requeét to the Commission; this application to the Commission

to request the press not to publish his name.

CHAIRMAN: Is that for the next witness?

DR _YUTAR: For the next witness and we will be renewing that

application in respect of each of these witnesses, not to publish
his name or his address or any details in the course of-his

evidence which'might lead to his identification.

CHAIRMAN: The order 1s in that form.

DR_YUTAR: As Your Lordship pleases. I now call Dr Aaron (20)

Montoedi Matlhare.

v

AARON MONTOEDI MATLHARE:. sworn states:

CHAIRMAN: You mention here the ouestion of giving your

DR YUTAR: ' You have heard His Lordship direct the press not to

bublish yoUr.Hame'Qf'aﬁy.Aetgil which will in anYﬂwayflead'tQ
youf'identification; . That is correct. - '

And'you are about télgive evidence in terﬁé of a statement
which you dfew up and signed, bﬁt before'doing that you Qould
like toAhand to His Lordship a two—page.reduest, -~ That is
correct. - |

Which you would like His Lordship to read before you (30)

give your evidence. -~ That is correct. '

evidenee/. ..
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evidence in camera. Are you satisfied‘with giving your evidence
without the disclosure of your name or any identification? -—-- Yes.

You are satisfied. —-- I am.
Well then, -naturally what you ask for is not in my power to
give you, but all the necessary arrangements will be made in
this regard. Does that satisfy you? —- Yes, to a certain extent.
You see, I cannot make an order. -- Yes.
The Act says specifically I cannot make an order, but ali

the necessary arrangements will be attended to. —-- That is
correct. - | .(10)
DR YUTAR: Ana, M'Lord, I have also indicated to the witness
that I have takenisteps already to accede to his wish. Now,
you are aged 38 years, you are a.medical practitioner residing
and éonducting your profession at soweto. ~- That is correct.

And you also conduct your profession at Baragwanath Hospital,
apart from the surgery which you have in Soweto. Now would you
be so kind as to read from paragraph 2 onwards please? —= I
started my schooling at Orlando Mookie Memorial School in 1944.
.I eQentually went to erandb High Schodi‘from 195C to 1955.
- F:om 1957 to 1959 1 studiéd,ét Fort Hare for my B.Sc. (20)
degree. From l9éO-to 1964 I studied at the Natal University for
my MB. Ch.B,‘:i trained :at Baéégwanath from January,.l965 t6
becember;‘1965}:and worked;ﬁhere'forpanothéf year'as;a dasualfy-
»officef.-?Dufihg 1974/75 1 was studying-at thé.Wits University
for_a-éeﬁigg~pegr§e? af ter Ijﬁaa béeﬁ in Mérch, 1973, to
_Edinﬁﬁréh UniVe;sity.,~i'started:my medical_practicé du:ing’1968
in Séweto} ‘

Did YOu.get-ény~degréé at Edinburgh Univefsity? —; Well, I
was pfeparing.to writé my primary fér the F.R.C.S.;'Fellow of -

the Royal College .of Surgeons. ' _ (30)

- "And you are hoping to complete that some time this year? —-

Yes/aue

|
‘»

.
i
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Yes, in fact I was supposed to have completed it in October

last year.

And on aécount of these unfortunate incideﬁts you have ....
- ;.. (intervenes - speaking simultaneously) ... do it some
time later.

And you speak about studying at Wits University for a

. Senior Degree. What degree is that? -- Well, that is the same

degree, a Fellowship Degree.

Of the Royal College of Surgeons. —-—- Royal - Soutﬁ African
Collége of Surgeons. L (10)
Did you get that? —-- which was also the first part.

Unfortunateiy I could not get through one subject, so I had to
re-write it éome time in Scptember this vyear.

As a matter of interest, what subject was that? -- It was
supposed to be the easiest one, Anatomy.

Well, you are not the only one who finds difficulty with

.Anatomy. Now we go to paragraph 4 please. —- Since childhood

and during my school and university careef I have never been
interested in any politi;s whatsoever. As proof of this I can
just mention that during my high school days and after the = (20)
deathAqf'King Geofge, our Afrikaans master instructed us to
w;ite an eséay, Stating\amongtother things; that we were happy
tﬁaf‘the.kingﬁqf,the WEite oppreéSorslhad-died,-'After the

inspectorslhad-ihspecfed-ourzbooks, five of our teachers had

oL —

been asked to resign. - In spite of this I was not influenced or

deyéloped any further interest in politics.

Now.this Afrikaans master of yours, was he a White mén, a

. Black man? -- He was a Black,man.

And the 5 teachers who were asked to resign, were they also

- Black? -- Yes, théy were also Black. . ’ . ‘ (30)

Paragraph 6. —— My first contact with Winnie Mandela was

in/ee.
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in 1969 when she came to me as a patient. I at that stage
learned from newspaper reports that she was a banned person and
also a member of the ANC. I also learned that her husband,
Nelson Mandela, was serving a sentence at Robben Island. By
this'time she ccmplained of heart trouble. I never got payment
for ‘the treatment I was giving her and eventually decided that
in fact néthing was wrong with her. She at no stage discussed
politics with me or my staff whilst calling for treatment.
She only on a few occasions complained of financial problems.
I treated her as yef an o:dinéry pétient. I have a record (10)
at my surgery which is proof Qf this{

A record card. —— A record card. To this I must mention
that unfortunately my surgery got bufnt down and I lost all my
statemenﬁs and I hope we will still be able to find record as
proof, but according to thé reports from my wife everythingvhas
been strewn afound and papers were just lying outside.

Have you any idea who>is resbénsibié for the burning>down
of your ;urgery? —— That is my broblem becauée it has been
burnt £wice. It was burned before I was detalned and.during_
-ﬁy detention and I héve‘no idea who coﬁld haye been (20)

responsible for the burning of my sUrgery.

v

Paragraph 8 please. ——.it surprised me that she called on

- me for treatment as it was common cause that she was.in love
. i R T S ' s
with Dr ‘-Motlana and was going around with him. It was even more

surprising when she suggested to.me to make love to her meaning.
to have sex with her.- i-Wés‘nofAimpreséed with her and diq not
:feel,attrQCted to héf. It beéame clear to me thathinnie |
Mandela Was trying Very'hardito befriend me;, She évén bdught

preseﬁts and. sent Christmas caras auring 1969 +to us (thatAis me

.and my wife). I was calied out to her house very often (30)

and gt all hours of the night to attend to her socalled illness

aS/ees
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as a doctor. This in time harassed me and I decided to stop
going to her at night-time. I had no interest in this woman's
doings nor in her private life. ‘I have on occasions when
visitiné her for treatment found e man called Peter Magubane whom
I know was occupying a back room-in her house. From newspaper
reports it became known to me that this Heter Magubane was also
a banned person and it appeared that there was a love affair
_betweenihim and Winnie Mandela. |
Now who is this Peter Magubane? 4Do yoﬁvknow what he does?_

- Yes, he is a newspaperuphotogrepher for the Rand Daily (10)
Mail.

He is a phofographer for the Rend Daily Mail. Right,
paragraph 11. —— During 1973/74, I am not sure of the»date, I
know that she (that is Winnie Mandela) was arrested with Peter
Magubane and a certain Joyce Sikhakane and some other people
I.did not know. After thelr release she still tried to win my
friendship althoughehegnever discussed politics with me. To
me this woman was vet another patient‘ I further viewed her as
a mischievous woman because of her 1nf1uence on 1nnocent people
such™ as Joyce ‘Sikhakane who was known to me. to be a good (20)
person, although I never querled her on this.
| ‘Now- this Joyce Slkhakane (spelt S—i —k h-a-k -a— -e) who is
She? —_ She was . known to me as she was attendlng school at

Fort Hare with us.'-

He
o
«)

And you”fOund her to be'ah iﬂnocent perSon,'eé'you'put'.
_.Well,ras.I put it, she was juét, YOU kﬁow, some ordinary
pereon; | . .
And in what way didIWinnie Mandela try to influence her
mischievously, as you put it? —-- I say fhat because as‘they
were arrested with Joyce, Winnie Mandela and Joyce Sikhakane (30)
were arrested and charged under I do not know what Act, I

cannot/...
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cannot remember, and knowing Joyce to be Such a person T was
quite shockéd that she coulg be.inVolved in such politics.

I see. Paragraph 13, -_ Since 1974 - again I. am.not sure
of the date when her banning was uplifted, she stopped seeing me,

There were then NO more illnesses or need to call on me. It

'wou1d therefore identify me with her. This wohan; Joyce
Sikhakane, mentioned in paragraph 11, has since skippéd the
country and is at present a refﬁgee in Denmark.

That informatidn>that she had gone to Denmark you_obtained
from newspépers? -— From Newspaper reports.,

- Paragraph 15. —_ I Qa§'éééiHv¢al1ed upon by ﬁinnie Mandela
during April, 1976, when she waﬁted me to treat a certain man
whb became known to me as.Lebenya.

L—e—b-e—n—y-a. —5 That is right.

You have got'that_name in inverted;commas, why?v7— (20)
Well, i é;_ndt why it ié'pfinted-in invéfted commas, I just
wrote Lehenya.-{ v | . .

Thatjis.in}éact his;hamé? -- That is;his-namé.

' RigHt:';— Shél(WinhieAMandelé) took me to a house where I

found this man. - She told me that this man was assaulted by -

friend and also thét he was an ex—ptisoner from_Robbeh'Island.'
‘“'Just-carry bn-please, - During'July, 1974, the Naledi
High School of which my only‘daughter, Ellen Matlhare, age 13

Years, was a student, took an educational trip to Lourenco (30)

Marques. They had an accident in which 9 children died and
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a school teacher died. My daughter was one of the deceased
personse. The burial of the deceased took place.on the 18th
August, 1974, as @ mass burial. Soon after the accident occurred,
a committee was formed, called the L.M; Disaster Fund. The aim
of the Fund was to assist in the burial expenses and the erection
of tombstones. I did not serve on this committee. The
committee- consisted of : Chairman - Josiah Khumalo; Secretary -
Mr Mataboge; Other members - Mr Mathabathe from Morris Isaacson
School. |

He is in fact the principal of the Morris Isaacson (10)
‘School. —-— Thet is correct. And Mr Morapedi who is a school
inspector and.othefs whose names I cannot remember. Soon after
the. burial a story went around that the people in charge of
the money were squandering the money. There were no polltlcal
views expressed in’ this Fund nor did 1t have any political form.
As a result of this story the bereaved parents decxded to form
another committee called The Bereaved Parents' Action Committee
to investigate these rumours. The Committee consisted of:
Chairman: A.M.VMatlhare; Vice Chairman - Mr S. Magongoa;
Secretaty - Mr T. Maeta; Assistant Secretary - Mr _‘ (20)
A MaetaifiTreasuret f.MrshMotha. The aims of " this committee
was to investigate the_L.M; Disaster Fund. This committee héd';
no pOlltlcal v1ews whatsoever. -Soon”aftermards it became a
_publlc affalr.ﬂ_fl dec;ded to change the name to the SowetO'

Parents' Assoc1at10n with the actlon commlttee members as

elected in-paragraph 19, Due to dlfflcultles arising from

1nvestlgat10n into the L.M. Disaster Fund, 1t was felt that 1egal

advice should be obtalned. As we had been to varlous 1nstances
where no help could be obtalned a suggestlon came from the
treasurer, Mrs Motha, ‘that Winnie Mandela should be called -(30)

upon as she knows a lot of attorneys and could be of 'help. Here

I/«
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1 must stress that 1 was, as the chairman,'l was ngt ceee

in favour? -- No, not that I was not in favour, I was not
‘a hard man on my members. I mean I gave them their latitude, 1
mean any latitude and whatever they requested, if I thought it
was reasonable and it would satisfy them, I always agreed. I
was not a very tough ..
CHAIRMAN You were not very strict. - .1 was'not a very strict
chairman.. |
DR YUTAR: -And this suggestion was accepted by the eommittee?
——»They.acCepted the suggestion and I was delegated to (10)
see her. This was early in May, 1976. 1 then approached winnie
Mandela and put our difficulty-to her. She agreed toAbe of
assistance and.she sajid she would do the further arrangements.
She told me that it would take about two weeks for arrangements
to be made, which I agreed upon. nboutitwo weeks-later I
recelved a meSsage from her that arrangements had been made and
that she would llke to ‘meet the committee to explain to them.
I agreed to .this and told her that she could come the next
wednesday. I agreed with her to see my committee as she was a
person whd had knowledge of legal proceedings and who was (20)3
suggested by one of my commlttee members, which was adopted_by
'the Whole cohmittee.. As a result of this Winnie Mandela became
.aware that my" commlttee met every Wednesday nlght. * She attended
the meetlng on the uednesday nlght at -my’ surgery and explalned

the arrangements to my commlttee. Thls ‘meeting was held onT

7.4.76. -1t was further arranged ‘that she would make an app01nt- R

ment with. the attorney for us to See him. When we eventually

saw this attorney, a Mr Ayob, we dec1ded agalnst hlm and did not

glve him any 1n<tructlons on thls-matter. with this our dealings

with Winnie Mandela came to an end and further need for (30)

her was not neeced as far as we were concerned. buring May,

1976/ <.+
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1976, there were a lot of press reports and general conversation
amongst people about children not attending classes at higher
primary schools and junior secondary schools because of Afrikaans
as a medium of instruction. As the atmosphere was getting tense,
it was decided by my committee that we should consult with
school boards and school committees. We decided first to see
the Tswana School Committee of- the D.A.B. Watson-School of which
my wife 1is secretary. A meeting of these committee members
were individually approached on this subject where it was

decided that a general meeting should be held. The general (10)

. feeling among school committees were that there were insufficient

gualified teachers to teach in Afrikaans as a medlum. It was
decided to call a meeting which would be held on the 6th June,

1976, at Naledi Hall. The next Soweto Parents Assoc1atlon

Committee meeting was held on 26.5.76 at my surgery before the

"

public meeting that was to be held on 6.6.76. The following

people were present: all my committee members and I chaired--the. .. |

~meeting. The agenda was the resolutions to be taken regarding

the Afrikaans medlum of 1nstructlon. I as chairman suggested

that.we approach the Reglonal Dlrector of Bantu bducatlon (20)

-to appeal to him to drop the Afrikaans medium of 1nstruct10n as

there were not enough quallfled teachers to teach Afrlkaans as

a- medlum.. It was, however, accepted that-we should approach

‘the relevant authorltles.. ‘The next ltem we dlscussed was -which

-4

people to invite as speakers to the pub11C’meet1ng of 6.6.76.

We agreed on the follow1ng speakers Mr Mokoape - prinCipal

» of the D.A.B. Watson School' Mr Leonard Mosala -.a U B.C.

member; Wwinnie Mandela. ‘Here I must try and put the Court in
the plcture that we were trylng here to get as much a broad

spectrum of people as p0551ble from different - with ©(30)

different ideas so that we should know what to say when we

approached/;..
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approached the relevant authorities.

Just before you go on, there is a reference there to
paragraph 92. Don't worry about turning over, I will read it
out. It refers.to paragraph 26 and. it reads as follows: It
was suggested by one of my committee members, namely Mr ﬁ.

Maeta to invite vinnie Mandela to ‘the pUbllC meeting as a
speaker. Jinnie Mandela was suggested as a speaker as some of
my committee members were very much influenced by the impression
she created and the assistance she gave in finding us an
attorney regarding the L.M. Disaster Fund. I can only say (10)
that I think it was for this reasoh that she was suggested as

‘a speaker as Mr A. Maeta was very_impressed by her. ‘Is that
correct? -— That is correct. .

Proceed now with paragraph 27. —-= During the course of -
this meeting I received a phone call from Winnie Mandela, saying
that she was coming to my surgery to deliver a message. Soon
afterwards she arrived and I took the opportunity to inform her.

~that she was chosen as a speaker to the'public meeting to which
she agreed, saying that she was also to attend a meeting that
same weekend in Newcastle, but would be back in time to (20)
attend ours. A further dlscu551on on publlshlng the meeting was
held whereupon Winnie Mandela volunteered.and here in factvit
was’ suggested tu get Aubrey Mokoena to prlnt the hzndbllls for
us. -It was only now that I came to know that wlnnle Mandela )
knows and is assoc1ated w1th nubrey*Mokoena.»ﬂ»m

He w111 be ‘our next w1tness, M'Lord. Right. -- I did not
query her on this, but accepted her offer as we had no one else

- to a551st us. As the prlntlng was free of charge I took it for
',granted that Aubrey Mokoena was a close’friend of wlnnle-Mandela

and that they must have ‘known one another for a 1ong time. (30)

The problem of distrlbutlon was also solved by Winnie Mandela

as/ .-
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as she offered that Aubrey Mokoena would get boys to distribute
the bills for us. She alsc said that she would try to attend
our usual Wednesday meetings from the following Wednesday. I
did not think anything about her inviting herself and offering

hers and Aubrey Mokoena‘s'services, but only now see that she

was infiltrating into my committee. Nothlng further was dlS—

T

cussed and we dispersed. 1, together with my secretary, draf ted
a pro forma of the handbills and left a message for Aubrey -
Mokoena to collect same at my house. Aubrey Mokoena, before
this had peen known to me. through church affalrs, although (10)
I knew nothirng of his affairs with Winnie Mandela. A pro forma
was collected and printed by Aubrey Mokoena and later was also
distributed by him. Some were left with me in person, of which
I gave all my committee members to distribute. I had no dis-
cussion with Aubrey Mokoena about Winnie Mandela, except that

1t was on her suggestlon that he had to do the handbills. Our

publlc meeting was held on 6.6. 76 at Naledi Hall.--I»chaired the

meeting and opened the meetlng with my speech on Afrikaans as
the medium of instruction. This waS'not a polltlcal meeting,

but. a meetlno to find resolutions on Afrikaans as a medium (20)

' of instruction and to report back what progress had been made.

The next speaker was Mr Leonard Mosala, who spoke on the same
1ines as. me, w1thout any polltlcal tlnge to hlS speech.--The._..
next speaker was wlnnle handela, who gave a. polltlcal speech,r
attacklng the government on lack of educatlon, no- land, the 7
homeland government and general exploltatlon of Blacks by whltes.
This speech by Winnie Mandela was completely out of proportlon
Aand context w1th the agenda and alms of the meetlng. As proof

of this I now- wish to hand in her typed speech which she-
afterwards handed to my wife saying that she would collect (30)v
it.later; ‘This speech was seized by the police when they

searched/...
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searched my house. Speech marked 10.

paragraph 32. —- Af ter she had given her speech, there was
raising of Black Fower salute and shouting of hmandla Ngawethu,
which means 1power to the people'. it became clear to me that
I was misled by vinnie Mandela, as well as some members of my
committee and that she had sought an opportunlty where she could
have an audience to deliver a political speech. There was,’
however, little response from the audience on her shouting and
_flSt raising as the. audlence was not polltlcally orientated
or motivated. I could see some of my committee members (10)
shaken by her speech and Black power salute.

Now before I ask you further ouestlons on that, you have
got a note 1See paragraph g94' and that you will find on page
19 and that reads as follows: After ner speech she herself
gave the fist raising Black Power salute and shouted Amandla
Ngawethu. There was very 1ittle response from the'audience.
‘1 did not see who responded to this although 1 could think
that it was only her followers. None of my committee'members
responded to this. This I didrnotice as we were all sitting
together at one side and: apart from the main audience. (20)
Now this meetlng was held in the hall of the haledl ‘High School.

—— No,. in the NaledliTownshlp, the hall in Naledl Townshlp.

.Where.waswitfheld, in what bulld;ng? -- It is a mun1c1pal
bu11d1ng.f i:-off . |
- And how’ many people ‘were present”“——'Approximately;l wouid_

say about between 100 and 150 people were present.

. And dld this speech by wlnnle Mandela in any way 1nc1te
the audience, apart from - the members of your committee? - As
‘hI aaid it incited people whom 1 thought were people she . had
| brought'along,hher people; because there was very litte. (30)
fist raising andAmy people‘were guite surprised.and shaken by

this/ ...
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this.

And you yourself and members of your committee were

completely taken by surprise at the tone of her speech which,

as you put it, was out of context with the purpose of the
meeting. -- That is correct.

Paragraph 33. --— It was also .decided at this meeting that
the next public meeting should be held on 4.7.76 at Naledi
Hall for which I personally catered. There were no further i
discussions and we dlspersed. After Winnie Mandela returned :
from Newcastle and before the public meeting of 6. 6.76 (10)

she forwarded me the chalrman S speech as .the Newcastle meeting

which I read.. This speech was of a polltlcal nature on general

exploitation of Blacks by Whites, something on Black conscious-—

ness, lack of schools, lack of education and housing. I cannot

remember in detail as I had no real interest in this and
returned4same to her with my comment as o comment on this"
This speech was more or less on the same lines as the speech '

she had given at our public meeting. I cannot remember the name

of the chairman at the Newcastle meeting, although I remember
that he was an Indianm ' . o - (20)
If you are tired, let me.know; I will read for you. -
.on or about.9 6.76 on my way from.zolaAto Naledi, I noticed.e
road block manned by pollce.- on arriVing=at my. suroery 1 found

students with dOg bites and’ some choked w1th teargas. These'I

treated.and recelved further reports from them "about other~

students belng 1nJured, some of them I sent to hospltal for

treatment where I was aSSlSted by the pollce w1th thelriconveyance»

Now thls took place a week before, thee riots broke out at

Soweto..——'A week before the riots.
Do you know what the trouble was about there? Why (30) . .f
road blocks were put there? -- iiell, police vere called to the 1
i

school/ ... 1
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school. Apparently there was some problem between the students

and the security Police. This I think is contained further down

in my statement.
Right. —— As 2 result of the report received from one

of the injured children, 1 went to Naledi High School to see if

1 could be of any assistance. ©On this I got permission from

the police- on my arrival at Naledi High school, 1 found a

\-—-————/

purning Voikswagen'behind.the library oOr pr1nc1pa1 s office.

The majority of the children were scattered outside and the
vinjured were in CLassrooms, I also saw & group of youths (10)
at the principal‘svoffice arguing with a vhite policeman in
civilian'clothes.'"I'then went to the classroom to attend to

the injured chlldren. On my way out I-requested the children to

— ’ b 38

tell the prefects that 1 woutd_iike_to_iee~them~ail_at my
surgery the next morning. My aim was to find out from them
what the real trouble was. I then returned to my surgerye-
Now this Volkswagen, do you know who it belonged to? —- 1

jater learned that it pelonged to the police.

Paragraph 37. -— The next morning on 10.6.76 on my arrival

at my surgery, & group of about 10 to 12 prefect males (20)

were - waltlng for me. I spoke to them out51de and enquired from.
them what the cause of the troUble was and_whether 1 could be of
_any aSSLStance., Thelr 1eader whom I knowras Motapanyane, told'

me “that the real problem was -that. the Security Pollce plcked

-up students at school and that the prlnc1pa1 allowed them to do .

SO. They were preventlng the police from arresting the students

when the pollceman 'said: "Ek praat nie met kaffertjles’nie.ﬂ
The students reacted to thls remark and went and burnt his car.
hat is the Volkswagen that you saw at the Nalcdl ngh

School. —-- That is correct. (30)

By this you understood? _. I cannot remember where 1 am nowe.

The/ ...
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The last line. =— By this I unders

was the leader of the group that burned

MATLHARE .

tood that Motapanyane

the car. The mailn

complaint was that their principal - I do not know his name,

he was a new man at the school - had phoned the police as soon

as he had seen the car purning. That he is unlike Mr Mathabathe

of Morris Isaacson School, who does not allow police at his
W pEe o

PSS

school. As a result of this I gave them a paper to write their

grievances which I said I would discuss with thelrwpginclpal,

I could be of no help or assistance to

What age would you say he was? —
that he was about 18 years of age.

Do you know in what class he was?
d01ng matrice.

Right we carry on, . paragraph 39.:

prev1ous occurrences, my’ attentlon was

ﬁnicnffﬁe!;ffiysedwgndmsglg_;h at I mlght give it to the pollce.

them and I dismissed (10)

them.
CHAIRMAN: Just give me the name again, the name of the one
that you rhought was the  leader of the group. ——- Motapanyane.
DR YUTAR: Spelt M—o—t—a—p—a—n—y—a-n—e; Is that his correct
name? =—— Yes.

That is his correct name. -- That is right.

wWas he a student"himself?'—— Yes, he was a student.

I would estimate roughly
—— He must have been (20)

—- As a result of the &

Adrawn to Winnie Mandela's

'-house where 1 notlced certaln groups of students, namely

T51t51 Mashlnlnl, Motapanyane, Zweli and others I do not know, .-

the mornlng until very 1ate at nlght.

of ten -hanging around wlnnle Mandela's house even very early 1n

ThlS made me thlnk that

these students got the know—how and 1nf1uence from Winnie

Mandela as to thelr d01ngs.

Now you mention here for the first time the name of (30)
Tsitsi Mashinini. -- That'is right.
How/ e« «
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_How old was he? Do you know? —— I would have estimated his
age as about 24 or so. Between 27 and 24.
And was he senlor to this Motapanyane? -—= Yes, he looked

senior to him.

Now you have got a note over here, 'see paragraph 96' and

this is what you say there on page 20, and this is important;

I would like you to read it out yourself please. —— The student

leaders and persons mentioned in paragraph 39 were seen at

winnie Mandela's house before, during and after the Soweto
riots of 16.6.76. They were more often seen at her house (10)
after the first riots on 16.6.76 than before. |

Now carry on, paragraph 40. -— I then started takinginotice
of Winnie Mandela's house and noticed-that Aubrey Mokoena was

very often in the company of students such as Tsitsi Mashinini

_Motapanyane, zweli, Mandla and others not known to me. It again

occurred to-me that Aubrey Mokoena was working together with

.wWinnie Mandela and that they were both influencing the students

and organising some OrU other plot unknown to me. This was

before the riots of 16.6.76. The congregation of the students

~in the ccmpany of nubrey Mokoena, hanging around Winnie (20)

,Mandela s house for a few days in succession until'the night

before the rlots started, aroused my Suspicion.' It also confirms.

Amy susp1c1on that they were belnc'lnfluenced to some or other
- ~‘____"____———/

plot whlch in my oplnlon was the Soweto rlots that had started

'on 16. 6. 76.»

Now we come to the. nlght before the riots broke out,
Paragraph 42.4—— on Tuesday,'lsth June, l976,’after'workfi went’
straight home and on pa551ng Ulnnle Mandela's house I saw '
Aubrey Mokoena ‘s van parked out51de w1th another car.. I paid
no further attention to it and_drove home. At about (30)

2,30 a.m. that same night I was called out to a patient. As 1

later/...
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later drove pack home I passed Winnie Mandela's hcuse. 1

noticed people coming out of her gate and I switched on my bright
lights and I saw Aubrey Mokoena and Tsitsi Mashinini very clearly
in my lights. They were in the company of winnhie Mandela.

There were also a few others whom I did not see very clearly

and therefore_cannot jdentify. A few mindtes after I -had
arrived home, 1 received -a phone call from Winnie Mandela,
asking ne to send some tablets with my maid which I refused to
do. WwWhen L sawv Aubrey Mokoena in the company of these students
at Winnie Mandela's house, 1 came to. realise that two of. (10)

them had something in common and had known one another for some.

time without me realising it.. On 16. 6 76 at about 10, 15 a.m.

whilst on my way from town, T noticed students at the Orlando

Bridge and also cars travelling in the opposite direction, had

broken windscreensSe. I drove to my house where, oOn arrival

found injured students and reporters from newspaperse These
injdfedmetudents I put inm my car and drove them to Baragwanath.
I did not know any of them and none of them made a report to me.
On my arrival at the hospitai I discovered that one of the
students had died on the way. This student was unknown (20)
and had no_identif1cat10n4papers with him.

"To this day do:you know who 'this particular student was? -—-—

'Up to now. I do- not know.

THE COMMISSION ADJOURNS FOR TbA. . THE ‘COMMISSION RESUMES.

AARON HONTOBDI MATLHARE: sworn states:

DR YUTAR: We_have reached the stage where, to sum'up, you saw
Tsitsi Maehinini andIOthe:s at the house of M1nn1e Mandela in
__Y' h " the early hours of the mornlng of Wednesday, 16thtJune, 1976,
vwhen the riots broke out later that mornlng.t;;_That is right.
And then we also reached the stage where you felt, as (30)
you said, that you came to realise ‘that in view of Mashlnini's.'

freouent/..-
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freguent presence at the house of.winnie Mandela, there was
some plot afoot, but you did not realise it at the time. --
That is correct.

Now, this Tsitsi Mashinini, what influence did he have
over the students or tne pupils of the schools? —= The impression
I had is that he had a very great 1nf1uence over most of the
students of Soweto,-the high school etudents.

Now would you say was.lt a case of respect for him or fear
for him or both 7 —— wWell, I woold say respect for him and his
outspokennese. (iO)

He was very outspoken? -—- That is correct.

Now, in The star of 3rd February, 1973, on page 3 there
appeared under the heading nMashinini told to shut up." It goes
on to say that the Star's /frican News Service from Gaberone,

"The Students Representative Council,

University College, Botswana, has told

a South African student refugee, Tsipsi

Mashinini, to shut up- "1t also called

him a political toddier."

Do. you go along with thét7 - Well, not being a politician, (205
I wou1d not know, but I mean’ the pOllthS he snoke of , I mean,
he'used words freouently words llke Draconlan Laws, he used to
call the pollceijthe system! There were certaln cllche words
he alwaysmused when he - spoke and thdt mddethe students thlnk

he was great.

Well,-they go fufthef]énd they say in. view of what you

'héve;justléaid now: | ‘

"In a_statement'thé S,R.C._condemned

‘what it called Méshininifé_flirting with

the White liberal press and said this~ : _' (36)

endangered the security of all exiles

in/eaee
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in Botswana.'
was he in contact with the press in this country? —-— You mean
here?

Yes. —-- well, he often - that was before my arrest -
reports often .. (intervenes)

Let us speak of your detention, not arrest. -- My detention
rather, press reports of ten appeared and I remember quite well

where there was a big story which he had gone to the reporter of

"The World, .giving all the details about the riots.-and Bantu

Education and everything and whv they were fighting'and (10)
they will not‘settle for anything less than.what they called
universal education;

And in his reports to these reporters would he use the
cliches that you have just mentioned earlier? — Yes, they were
always used.

And then they go on to say:

"South African and other foreign

journalists were accused by the S.R.C.

of making a political toddler believe

and behave as a hero.” _ : (20)

_Did he do so, as far as you could see? --— As far-as T could see

: thls Mash1n1n1 believed he was somebody very, very great.,

And of course wmth all the publicity he got, it must nhave
1nf1ated his ego.»—— I ‘would say 50.

You have asked me to- read for you in v1ew of the condltlon

of your eyes and your glasses and it is a straln, so with His

Lordshlp s perm1551on I w111 do SO, but stop me when you- want to-
elaborate on anythlng and I -will do Yo} 11kew1se. We got as far
then as paragraph 44, 45 reads as follows: On my way home I
met Dr Motlana,: who told me that he had long wanted to see (30)
me as he had in mind that my committee, namely Soweto Parents

Association/...
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Association should work hand .in hand with his organis sation,

namely the parents Vigilance Committee of which he was the

chalrman.

CHAIRMAN: wWouldn't that be another name it would be wise not

to disclose at this stage for the identification of this

witness?
DR YUTAR: As Your Lordshlp pleases.

CHAIRMAN: Yes, I bring that to the attentlon of the’ press.

DR YUTAR: _He also mentioned other organisations, but did

not stipulate them. I told him that there was no time for (10)
discussion on this and that he should phone me 1ater. ‘Lr Motlana
then passedfa_remark which surprised me, by saylng that I should

ot be seen in public with wWinnie Mandela, referring to a story

and photograph in the kand Daily Mail of the 8th June, 1976.

Could you just elaborate on that? --— This was the story published

about a meeting we held on the 6th June, 1976, and the Rand
Daily Mail photographer was there who took 2 picture‘of us on
the stage, I mean my committee. winnie Nandela also was — he
took the photograph when winnie Mandela was making a speech.
That political speech you spoke’ about? -- That is (20)
right.. And I also appeared in the plcture and some of my

members also appeared on the plcture.

The reasonkwhy:I was . surprlsed was because since my staying'
at.the preseht-address from about 196,, he (Dr Motlana) was |
often seen'at Winnie Mandela s house. AL thatitlme_there were
rumours.going around that there was an affair betweeh th e’tuo
Aof,them which I'also believed. He further mentloned to me that
he was once ashed by a Securlty policeman why he always stands
at the door and his reply was because he wanted to be safe. Bf
this he meant . that he does not want to be seen associating (30)

himself with any person at any meetlng. He further told me that

ne/..-
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he had had sent word with Peter riagubane o Wwinnie Mandela that
he wanted to see her regarding 2 newspaper report on the 8th
June, 1976, in the Rand Daily Mail. ' I presume that the idea
was to tell Winnie Mandela not to appear in the newspapers and
1 did not comment on this. I later proceeded to work and had
great difflculty in getting there as there were road blocks all
over. Some were put up by the police and some by the students.
At a certain point, just above Grlando Hest ngh School where I
approachedxyet‘another student road block, I met Motapanyane.

I asked him what he thought he was doing as I was very (10)

‘EEESZES_EE_EDEE’EEEEQ' "He told some of the students to remove
the obstacles and told me that they were doing the same to the

. \hltes and that they had just burnt a car. what time was this

more OF 1ess7 —— This was more Or less shall T say & little blt.
after 1l.
At that stage had you heard any police shots fired? —— Not

at all, because I was from town that time, as I said, when I
just entered my yard and found children that were shot. at. I

did not ask at that time who had shot at the children, 1 had no

time to ask and just took the children, as I said, to the (20)

hospltal and I later 1earned that they were shot at by police.
I later 1earned that._ . |
with this: I understood ‘that.he ‘was the leader of the'groun
Qho had,burned the car.._. ThlS 1ater proved to be the car of
Dr Edelstein.' This actlon then struck me as somethlng that had
1ong been planned and I reallsed that'the activities around
Winnie Mandela s house durlno the prev1ous day5‘with students
conflrmed my susp1c1on that some of the atudent leaders got the
know—how from: Winnie Mandela, Aubrey Mokoena and Dr Motlana.
And the student 1eaders here are Tsitsi Mashinini and?.——. (30)
Motapanyane and Zweli and others whom I do not know.

NowW/ e«
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children and thlS would proceed

'proceed and there will not be any harm._

-it, they are safely at the back
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Now paragraph 49. Cne significant thing about the march

e

;—/\/"MN
Ez/thg_EtEEESEi_ﬁi§ that very sinall children were in front,

leading the march, whilst the bigger ones we?E_EZ’ZE;’;;Zk

and out of danger, as young children act very pravely and could
do'anything that they were told.te do, hence the stone throwiné
and damaging the cars. Putting yound children in front is &
known tactic by communists.

You saw this march? -- well, on my way, coming from town
on the h:idge, I saw a group of children marching down.

when you séy that the bigger ones at the back were out (iO)
of danger, what exactly oo you .mean by that? -— BY that I meén
further |
away. They were further away from the scene of the shooting and
at the hospital, when I was there, because 1 ‘also work at the
hospital part—time,.only 1ittle children were in the resuscita-
tion room‘ahd I also helped with them and there was no child
I could say was & hlgh school -student theh when I was there.

Now you say this is a well known tactic by the communlsts.
what is the tactic that you are referring to? —- Well, that is
from my- reading, I mean, 1 know even, they take the children (20)
in front 50 that the authorltles or the police should be afraid

to shoot and it . is known that .they would ‘be afraid to harm the

I mean their march would

And the blgger ‘ones and those that organise 1t anc instigate,_

-~ sSafely. at the backe.
‘Durlng the evenlng of 16th June, 1976 I was-approached by
Einnle Mandela - .and Aubrey Mokoena at my surgery.r Winnie.Mandeia
aéked me if.my committee, namely the Soweto Parents Associétion;
could not call a meeting on.Sunday, 20th June, 1976, to. (30)

cendemn the killing of students by the police. I told her that |

it/ee-
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ible as we had already arranged for a meeting to be

th July, 1976. after they had left I decided to

tee together and discuss the possibility of a
This was agreed upon and word was

e Mandela that a meeting would be held on the

I turn now to paragraph 98, for further comment.

I eventually decided to hold a meeting to condemn the damaging

of government

usual venue f

‘us. It was not because ‘Winnie Mandela had asked me to,

—
or‘that I was
by the police
at my surgery
as chairman,

Mokoena and o
meeting, the

as the Naledi
solved by «~ub

church hall.

was discussed,

pamphlets to
| we dispersed
;when the foll
Aubrey Mokoen
wlnnle Mandel
the meet;ng 0
controlling m
'Mandela) said
" at the next m
amongst the a

resolutions.

.be distributed advertlslng the meetlng.

property and schools, more especially then our
or meetings was burnt and that that had annoyed

(10)

-in favour to condemn the killing-: of the children

- The next meeting was held on the 18th June,
where the following people were present: myself
all my committee members, ‘innie Mandela, Aubrey

thers whom I do not know. Af ter openling the
first problem was:the venue for the public meeting

Hall was burned down during the riots. This was

rey Mckoena's suggestion that he would get a
There were no other speakers and nothing further
_except that Aubrey Mokoena would print (20)

Af ter this

and went home. I was home for about two hours

ow1ng people arrived-at my house: Winnie Mandela,
a, Dr Motlana and Mandla, a primary school teacher.
a suggested to me that Aubrey Mokoena should chalr

n the 20th June’ as Aubrey Mokoena was. used to

eetings.. To thlS request I refused. She (W1nnie

that the resolutlon about the riots. should be taken
eeting and that she was 901ng to plant her'chaps

udience'and that they would read out the (30)

Referring to Dr Motlana, I can also say he
T N— T T e e T B
SO e

i5/ee-
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two days ago he came and warned me against

i's mischievous as
» e — P
he is now accompanying her on her

wlnnle Handglavgpd_\52e

mlSSlon. This annoyed me and I asked him whether he was again
going to stand at the door, which annoyed him. yihile we were

still busy with discussion, & knock was heard on the door and 2

messenger arrived with a messagde that there was somebody to see

her. She 1eft and returned about 30 minutes-later, saying to
-Aubrey Mokoena that it was the boys. This I interpreted as
tmeaning the student leaders Qho'dsually hang around her place.
on 2CGth Juné, 1976, on arrlval at the church nall, there | (10)
was & notlce on the door that meetings had peen banned DY the

Chief Magistrate of Johannesburg. hAs a result of this, Aubrey

Mokoena approached me, saying that he was 901ng to arrange for

another place where the meetlnq could be held. 1 later in the
af ternoon received a,message that the meeting was to be held at
Dean Tutu's house, which is next to mine. How who is this Dean

Tutu? —- He is'a”former dean of the Anglican Church in Johannes-—

burg. He 18 now in Lesotho, .......... QpnAz c
. - A

: On_arrlval t Dean Tutu' SNQS;EA the following people“were

R4 / .
found to be present: Dr Hotlana, Harry mashabela, iJinnie (20)

Mandela, Aubrey Mokoena, Tsitsi Mashinini, Motapanyane, Mandla,

bwell and four other students unknown to me. In other words

ere were 8 students there a;together.'—— That is correcte.

nd thelr leader was’7 — T51t51 Mashlnlnl.‘

On my'arrival the meetlng was already in. process and was
chalred by Winnle Mandela. - You refer now - to paragraph 99. |
CHAIRMAN. was this on the ?Oth°
;DR'YUTAR: ZOth June.' In paragraph 99 you just give the position
of each>one.v_You say Dr Motlana represented the Vlgllante '
Committee; Harry Mashabela was a newspaper reporter from (30)
The Star; winnie Mandela represented the ANC and the Black'

vomen's/ .-
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women's Federationj Aubrey Mokoena represented the BCP, the
Black Community programmes; Tsitsi Mashini represented the
SASM — the South African students Movement; Motapanyane
represented the same movenent; Mandla was & school teacher and
zweli 81s0 represented the South African,Students Movement.
You carry on to find out what took place at this meeting and Yyou
ay this in paragraph 55: The following were speakers at the
meeting: Dr Motlana who spoke on the resolution that he was
going to make, which he read from a notebook. This resolution
4as that the matter was in . the hands of the police- His (10)
speech on the resolutlon was of a pOlltlcal nature, beoause he
raised the feelings of'the other people present. The'next
| speaker was Aubrey Mokoend. His main speech was about the print-
ing of the resolutlon and to oet it dlstrlbuted at newspaper
vendors. The pecple present were also to help to distribute these
pamphlets. ?he/2eit_EpeaEe£;gai_harrz—ﬁashaheia;’/he was replying
e
1a got the

to an attack by Dr Motlana to where Harry Mashabe

\/_’_—__//———/V‘—‘ R

jnformation about the intended march by the students, and also
why he printed the matter in the nelspaper and alerted the

police. His reply was-that he got the news from & person (20j,
who had phoned him at his. offlce and who had claimed to be a
student; hence he prlnted the story.- The next spea?er was

e was accuslng Dr Motlana of refusing "to attend

Motapanyane. H’//’_______ﬂ//’_*“/’___’~_*ﬂﬂ_
to injured ‘students. whereas | he was around the <cene of the rlots;

After this accusatlon there was an uproar and Dr- Motlana
threatened to walk’ out._;He was calmed down by ulnnle Mandela
nd we -all dlspersed.' I did not part1c1pate in these dlscu551ons;
In paragraph 100 you say this with regard to paragraph_SS. Thev
resolution by pr Motlana readAas follows: - '
wyhereas the Black students:throughout - V(3O)
south Africa in an unprecedentcd and

hlstorlc/...
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historic show of solidarity and pupil
power have demonstrated their utter and
complete rejection of Afrikaans as @&
medium of instruction in Africah
schools.

whereas trigger-happy and undiscihlined
Securlty officers inadecuately equipped
and tralned for the control of unarmed
peacefully protesting civilians.

IWhereas civilised states provide their (10)
peace offlcers w1th two long metre iong
w1cker baskets, water cannons, rpbber
bullets, teargas effectively used to.
protect them against stone throwing
youths, South”hfrica has learned nothing
from the tragedy of Sharpeville, and
‘felies almost on the lethal pullet fired
from machine gun for crowd control.
whereas the prime Minister, ﬁr B.J. Vorster,
while agreeing to. the app01ntment of a (26)
one-man Jud1c1a1 comm1551on of inquiry
into the disturbahces, has -already given
his oplnlon of the causes, namely, 28
desire by unnamed enemles of - .South hfricah
to polarlse the races, as 1f that was - not.
the off1c1a1 pollcy of his government."

The above resolutlon was also 1nc1uded in the white paper that
was’ prlnted for. dlstrlbutlon by Aubrey Mokoena of whlch an>
‘amount waé‘fduhd in- -my surgerye. This resolution was given by

pr Motlana to Aubrey Mokoeha there and:then in my presence (30)

for the use of printing and distributing. At the same time

Harry/ .-
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Harry Mashabela from The Star newspaper arranged with aubrey
Mokoena that he would collect the resolution at his home the
following merning for printing in The Star newspaper- paragraph
56: winnie Mandela suggested to me that I should write a series
of articles on urging Dean Tutu not.to jeave for Lesotho as he
was a very useful man aroand here. I dia not agree on this.
They also said that if Dean Tutu should leave, his forceful
effect on the Johannesburg Lhites and Whites in general would be
lost. On 21st June, 1976, (that is the next day) I met my
secretary, Mr T. Maeta,_and told hlm to see the other (10)
members and arrange for a meeting to be held cn 22nd June at v
my surgery} That same evening I received a phone eall from'.
winnie Mandela, asking 1f we wviere going to have a meeting. I
told her about our meeting on‘the 2uond June. ©On that day the
‘meeting was held at my surgery, and the following were present:
Myself, my committee members, ﬁinnie‘ﬁandela, Aubrey lMokoena,
Kenneth Rachidi, Thomas Manthata, Motapanyane andQTsitsi“ 
Mashinini. 1 asked Jinnie Mandela whé&t the purpose was of
bringing all these people alona. She replied that she wanted
the students to meet the parents. The aim of this ﬁeeting (20)
was to report back on the meeting held at Dean Tutu's house

on the 20th June. Nothlng further was dlscussed, except that

ubrey Mokoena explalned that he had been approached by. & number
of organloatlons,who were 1nterested ‘in comlng together with us
because when we are unlted we hlll be able to attend to the .
crisis'facing us, that is, of a551at1ng the parents of the
deceased of the recent'riots. ThlS ‘was 51m11ar to a requeat
_put to me by Dr Motlana.. It was said that the burial would be

a mass burlal anc seelng that we have had a mass purial before,
referrlng to the L. M. bus disaster, wWe: could help the whole (30)

community. This was where Winnie Mandela triumphed because she

could/...
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could now use my association and me to further her aims. She
had now started to implicate me in her dirty work. What was
the idea behind holding these mass burials? -- liell, I think it
was to raise - obviously to raise the emotions of the people.
There obviously was going to be high emotions and police would
have to intervene, I am sure, and people would not like to see
police around a funeral and thére would be further problems.

So this was all engineered in advance. -- I would say so.

By this time it occurred to me that Aubrey Mokoena and
Vliinnie Mandela had plénned everything ahead;'as that was | (10)
Why they bfought Kenneth Rachidi and Thomas Manthata to show
them what type of unsophisticated people belong to my committee.
Now who is this Kenneth Rachidi? —- Weil, I do not know.v He is
a member of the BPC. |

And Thomas Manthata? —- I think he is a member of SASO.

Oh 22nd June I received a phone call from Harry, the
president of the Students Rep;esentative Council of Wits
UniVersity, who saild that uinnié Mandeia had asked him to contact
me. He wanted to know whethef he could be of any assistance
towards my association. .I' told him that I_do»not under- (20)
stand and he should meet me so that we could discuss the matter.
We metrand this Harry wanted tq'kndﬁ from me to whom to take
the mcney they intended collecﬁing'frqm,thg studeqté. :I_told
him that it was entirely thté them to .donate fo‘whbevef they
deemed fif. And;ih'parag;abﬁ 101"YOuﬂsay: The pérsoﬁ mentioﬁéd
. in pafagraph 59 as Hafry,vis:Only known to. me by that name. I
do nét anW'what hié surname is, but can point him out. He ﬁét
_me as'arranéed at Cargo Motors where I had lefE-my car for
éerviqe, 'Fboﬁ there we went-tb Wits where we had our di;-
cussion on funds. Harfy:wanted to know whether they could (30)

.set up law clinics run by-their.own law stﬁdents'where péople

arrested/...
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during the riots could be helped. To this I answered
Y should contact ipnie Mandela He also wanted to
ther I could be of assistance in compiling 2 book about
es of the riots, as.they could not interview students

1y, because they were vinhites. To this I replied that I

okoena and Kenneth Rachidi; accompanied by some student

such as Tsitsi Mashinini, Motapanyane, well and Murphy

nd two others unknown to me, came to my Surgery' (10)

gular Wednesday meeting. Aubrey Mokoena reported that

ontacted most of the organisations and these had agreed

together as one umbrella body.to be called the Black

Association for the assistance of the families who had
ir children during the recent riots. He reported that
uld be meeting at my ‘surgery on ‘the-24th June, 1976. - g_

raph 102 you-giVe the repre>entatlon Winnie Mandela

esented the ANC and the Black iomen's Federation; o I\

okoena - Black Community Programme; Kenneth (20)
— Black people's Convention and the students represented‘ _;L
h African Students Hovement. M'Lord, incidentally, this l

ent, Murphy Morobe, w111 be one of the witnesses later
k. On the 24th June, 1976... (lntervenes)

hThen pefhaps»agaln "I should .ask you whether ...

nes s) .

_Hls name should not be mentioned.

. Then it should not be publlshed at this stage.
He can be referred to just -as another student. On
June, 1976, a meeting was held at my surgery, (305
e following people were present: myself, my commlttee

members/«.-
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members, Aubrey Mokoena, Kenneth Rachidi, Thomas manthata,
Mr Ngakane, Wimrod Mkele, Dr Manas puthelezi and some students

including Tsitsi Mashinini, Motapanyane and Murphy Morobe.

Do forgive my ronunc1atlon of the Afrlcan names. Aubrey

Mokoena decided that the meetlng should be held at Central

Wwestern Jabavu as»hy surgery was too small and would not
accommodate us all. This was‘agreed'upon and we all left.
In paragraph 103 you-elaborate on that and you point out who
represented-what and we will not worry:about those you have
mentloned. It is on page 21, paragraph 103, but Mr (10)
Ngakane represented the South_African Council of Churches; - ‘
Nimrod Mkele represented‘the Ingitute of‘Black Studies; Dr
Manas Buthelezi represented_the Lutheran Church and the students
of course represented ‘the SASM. That is right? —- That is
correct. A

On my arrival at Central Western Jabavu I noticed a whole
crowd of people waiting. ‘It became clear to me that this was
-again a prearranged thing between ;/innie Mandela and Aubrey

Mokoena. It struck me and my committee that we were agaln being

used by Winnie Mandela and Aubrey vokoena for their (20)°

e e T

| e

purposes. The follow1ng people were present Mr Nteso;

o

Mr KhumalO' Jairus Kgokong and Mr Maz1buko and a lot more
students unknown to me. The purpose of thls meetlng was the
formatlon of the Black Parents Assoc1at10n to act as the umbrella
ody to those organlsatlons whlch were represented and not

_ represented‘at thls meetlng. And 1n paragraph 164 on this, you
p01nt out that those not referred to before, represented the
follow1ng ‘Mr Ntseo represented the South nfrlcan Black Soc1al

~Workers Unlon,. Mr Khumalo represented the same Unlon--:Jalrus-:'

Kgokong represented the South African atudents Organlsa—'r - (30)

‘thn and Mr Mazibuko represented the Black People's Convention -

I/ex-
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I would ask that his name be not mentioned, because he will be
also a witness later this week. paragraph 64: I chaired this
meeting and the foliowing were speakers on this meeting:
Aubrey Mokoena, who mentioned and introduced the groups present.
There were no other speakers. It was mainly elections that were
te be held. This meeting was unaer the.auspiees of_the.Soweto

Parents Association. The following bodies were représented as

follows: Soweto Parents Association — yourself; Parents
Vigilante Committee - Dr FMotlanaj Lutheran Church - Dr Manas
Buthelezi; Institute of Black Studies - Nimrod Mkele; (10} .
South African Council of Churches — Mr Ngakanej; South Affican

Black Social Workers Union were represented by Khumalo and Nteso;
Black Women's Federation by Winnie Mandela;j Black Community
Programmes by Aubrey Mokoena; SASO by Thomas Manthata and

Mazibuko; Black People's Convention by Kenneth Rachidi, Thomas

Manthata, Jairus Kgokong and others I do not know; South

African Students Movement by'Tsitsi Mashinini, Motapanyane,

7weli and others I do not know;-”Tne Soweto Principals Union by:

Mr Mathabathe. Then there were the election of the committee

members: 1st Chairman was Dr Buthelezij you were the (20)

"second chairman; the lst secretary - Mr Nteso; second secretary

— Aubrey Mokoené3 executive members: Wwinnie Mandela, Mr
Ngakéne, Dr Motlanaj; - tfuoteeé. Dr Buthelezi, Dr Matlhare and
Dr Motlana. My commlttee and me were completely domlnated by
the resﬁ of the crowd present whlch numbered ‘about. 20. I_

objected to the presence of the Black People s Convention, the

South Afrlcan Students Organlsation and the South African

Students Movement, belng among the’ mldst because this would
give Black Parents Assoc1atlon a polltlcal tinge. Also that
this was a parents associetlon and I could not see -how we (30)
could hold meetings with stndents present. The new chairman,

Dr/e.-.
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Dr Manas Buthelezi explained by saying that we need BPC and
SASO because they would brier us on political situations and
students were_needed because they could give us ideas about
their problems. I was completely overruled in this matter and
left it at that. The BPA was formed as a non-political body
like tﬁe SPA, but with the affiliation of certain organisations
like BPC, SASO,‘SASM; it created thec impression of a political
organisation to which I objected. Paragraph 105: i'objected
to the chairman, Dr Manas Buthelezi, as well as Aubrey Mokoena,
more espec1a11y to the latter as he had organised and (10}
brought these people along. The next and flrst meeting of

the Black Parents Assoc1atlon was held -at my house on the 25th

June where the follow1nq people vere preoent Dr Manas
Buthelezi who chaired the meeting; yourself; Dr Motlanaj
Winnie Mandela; Aubrey Mokoena; Mr Ngakaﬁe; Rev..Mathabane;
Bishop Mokoena; Tsitsi Mashininij Mandla; Kenneth Rachidij

Thomas Mathata and Jairus Kgokong and others unknown to me.

The purpose of this meetlng were mlnutes on the previous meetlng
and the election of sub-committees on the aspects of .a mass
fﬁneral. No discussions took place and nothing of polltlcal (20)
nature was said and we dispersed. |

CHAIRMAN: What was the date»of thet meefing?

DR YUTAR: = That was.on the 25th,June,-1é76, In-paragraphelos
-:yoﬁ again glve the ;;-(intervenes) | : |
CHAiﬁMAN: Isn't there a statementebefore the>Commission that™
_Mashinini had';eft_by the 237d? |

DR YUTAR: I cannot recall the date, M'Lord.

- CHAIRMAN: I may .be mistaken, but you are certain that Mashinini
was_present'ét the meeting of the 25th? —- Yes, .I am auite sure
he was. (30)

DR YQTAR: M'Lord, we are going to lead evidence this week about

the/...

T
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the way Mashinini attended these various meetings and avoided
the police by going out through side dcors and back doors;
that evidence will be led.
CHAIRMAN: Yes, but this was a statement that I think came
before the Commission, I do not know in whioh way. But it does
not matter, if this witness is certain that he was there on the
25th, then his statement stands. |
DR YUTAR: M'Lord, this witness is going to testify presently
that he was eVen present at‘a meeting on the 29th June. Then
paragraph 68. After the meeting Aubrey Mokoena approacned (10)
.Dr Motlana and gave him an air ticket to Cape Town. He was to
fly to Cape Town on Sunday, 27th June, to attend a Black
Community Programmes meeting there. It occurred to me that Dr
Motlana also belonged to the Black Community Prcgrammes and that
they were working hand in hand with Aubrey Mokoena whom Dr
Motlana said.was. his boss. Wwhat was the purpose of sending Dr
Motlana by air to Cape Town, because at that stage there was no
- rioting in Cape Town. ——= 1 cannot say, I was quite confused.
In fact they were not aware that I was overhearlng them and that
I had seen them. I saw Aubrey hand over air tickets, but (20)
';I do not know what was the. purpose of his goinag there.

You . see, we are going to lead ev1dence this week. which will
connect up with '’ thlS b1t of ev1dence that certain people agaln
were summoned from Cape Town to. come to Johannesburg, also .before
the riots broke-out in Cape Town;. Do you-know about that? ——
No, I do nOtlknow about’that. ”

You'do not know about that..

CHAIRMAN : There is evldence of that already.

DR. YUTAR: There'is, M'Lord, but there is going to be further
evidence from certain other witnesses. Now we come to (30)

paragraph 69. The next Black Parents Association meeting was

held/...
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held on the 29th June at my house where the following ueople

were present: wWinnie Mandela, Dr Motlana, Aubrey PMokoena,

Thomas Manthata, Kenneth Rachidi, Mazibuko,

‘Tsitsi Mashini, oweli. This purpose of this meeting was to

finalise the arrangements for the funeral.
‘each family should be given
at this meeting,

expected funds from various places. I,

them that I am relinguishing my -position as second chairman
and refuse further meetings at my house.
the chairman and nothing further was discussed and we

dispersed. Now are-jou certain that Tsitsi Mashininli was

pr June?

esent at this meetihg at your house on the 29th
was present, I am quite certain.
And then in paragrabh,lO? you give the various

tions that these people represented.

Dr Manas Buthelezi,
it was agreed that
R200 for funeral expenses from the

told

This was accepted by

(10)

—— He

organisa-

Now we come to paragraph

70.
 CHAIRMAN: What must be typed in?
DR YUTAR: Mo, I am sSOrry, M'Lord, paragraph 107 merely gives

the various organisations repre

houSe on the (JLh. Winnie

s

the meeting at the witness'

, Mandela represented the ANC ‘and Black Women' 'S Iederation;

Dr Motlana - Parents Vlgllante Lommlttee, Aubrey MoPoena -

Black CommunltyaProgrammes, Thomas Manthata - South nfrican

Students Organlsatlon' Kenneth Rachidi - Black People's

Conventlon' Ma21buko - Black People s Conventionj; - Dr Manas

Buthelezi -~ Lutheran Churchj ToltSl Mashinini —.South

Students Movement;- Zwelli - South Afrlcan Students Movementb
CHAIRMAN:
ANC?

- Well, she made no bones about the fact that she is a

member of the ANC.

DR YUTAR:

On the 2nd July, 1976,

I got sick from pneumonia

and/ ...

sented by the people who attended

(20)

tfrican

Why do you say. that ‘Winnie Mandela represented the

(30)
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You had not asked for soup. -- She volunteered to send
soup as it was a very cold evening that night.

At this stage, 2nd July, 1976, had any attembt been made
to burn your surgery? -- My surgery was burned - no, no éttempt;
it was burned later.

when did it occur for the first £ime? —— On the 28th July.

In other words, 26 days later. —- On the 30th July.

28 days later. paragraph 71. There was another incident
where .innie Mandela had sént an unknown man to me reguesting
me to accommodate him for the night. This I did in a ‘ (10)
backroom in my béékyard. Aftér a short while this person was
fetched with the excuse ﬁhat accommodation had béen found else-’
where. To my mind this man was put there with the sole object
of killing me. Do you know who this person was? -- 1 do not
know.

And why did you come to the conclusion that this man had
‘been sent there to murder you? -—--— Because hé had a small suit—
case with him, and this man, aé 1 explained to the Security |
offlcer, appeared to me not to bc, shall I )ay, normal South
rfrican. Why I say so is because I tried to greet him (20)
and ask_him in Zulu, I thought he was Zulu, but he just grinned.
I tbok it he could not understand. And I asked him his name and
"he could nbt:undefstand._vNow th 1 think he was sent for the .
pﬁrpése of killihg me was thaf af ter this girl who had brought
this man fo my house, had left, she 1eft that man already in my
‘backyard -and she must have reportod to Ulnnle Mandela that thls

man 1is sleeplng Jn the backyard. 'She must have expected me to-

accommodate him 1n one of my rooms in.the house and 1mmed1ate1y

she'realised that this man was in the back room,. he was taken

away. : : (30)

When did this incident take place? Ve know the soup

incident/...
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incident took place on the and July. \hen did this take blace?
—— This took place already when my wife was back.

More or less? —-— More or less on the 4th or 3rd of August.
It was early in August.

barly in Auqust. Now we come to paragraph 72. On the
30th June, 1976, .. —- That is July.

It should be July. 'On the 30th July, 1976, 1 was approached
“ by Dr Motlana and recquested due to my lbnq absence from meetings,
te resign as an'executive member of Black Earents hssociation.
This I did, but not st;aight awéy. 1t now became clear to (10)
me that they, namely Winnie Méndela, Aubrey Mokoena and Dr
Motlana, had completed their mission with me and had no further
need of me and for that.reasoh requested me to resian. Nhiist
'talking to Dr Motléna, my maid made a report to me that my
surgery was on fire. When this was told to me in br Motlana's
presence, Ee showed no sian of shock. Refore 1eévihg for my

surgery, I told him about the detention of Harry Mashabela.

Did the fire qut your surgery. did it destroy itf.——.if-Aiﬁ.
Completely? —— Not completely, but mostly inside ali my
equipment and my drugs were‘bﬂrned out completely. - (20 )

And you say Dr Motlana showed no. sign of shock? -- 1

expected him to be surprised cr, at least show some sign of
sympathy Qith me that look, oh, they bﬁrned your_surgery,‘some—
thing like ghaég but he just did not, shall 1 say, register |
with him. |

On thé:Brd Aﬁgust,'1976, scﬁool children went about warning
people not to go tq'work the folioQing day. Two ydUng girls
gnknown to me, came to'my surgery and warned me not.to‘open
hy surgéry the following day. T told them that people get sick
every day. They told me that I should not work the next ‘(36)
day and if I did so, that it would be at my own risk. I at any

rate/...
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rate decided not to work the next day, 4th August, 1976, and
stayed at home to do odd -johs. Now these two yound girls
you say are unknown to you. -—— Yese.

v.hat were their ages more or less? —-— They were more or
less about 16, 17 and they were clad‘in school uniférm.

Could you identify which school from their uniform? -—-— No,
I cannot.'

At about 9,30 a.m. ON the 4th August, there was a knock at
my door. -1 answefed and found the following: Dr Manas
Buthelezi, Mr Nteso, ‘/innie ttandela. Their mission was, - (10)
énd it came from Uinnie Nandela, that we go to the police to ask
them not to use firearms oOn the children. 1 refdsed to go but
later decided toAaccompany them just for the .sake of Dr Manas
.ﬁutheleZi. We went to Protea lolice station where we had an
interview Qith Brigadier Le Koux and Major Visser. Dr Manés'
Buthelezi acted as speaker for us. After a discussion Brigadier

Le Roux promised that he would do.his best, but we must go to

Mew Canada anc persuade thevstudents to go back to Soweto. e
pfomised te do so. we.kthen proceeded to lMew Canada Raillway
'utatlon to try and persuachthe students to return home. (20)

On our way to Mew Canada Dr-Motlana-rémarkéd that while he was a
member of ANC they organlsed stay at home stfikes,'but only a
'few would stav. He remarked - furtner that the studénts'_achiéve—
ment was good in that about 60% of Soweto people did not go to

; work.  He further stated that it was the biggest struggle in
hlstory where the tihite man - -felt the plnch. I commented about
-the dlsmantllng of 51gnal boxes on railway 11neu and said that
1 was sure that it was not students and that if it were that
they were trained beéause'this needed highly trained people

1ike the Indian who was caught red—handed at:New Canada | (:30)

Station. . He is at Robben Island now. To this pDr Motlana
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And was therc any part of that crowd inciting or instigating
the others? —-—- Yes, there wact. there was definitely a crowd
which, when we — in fact they had, so to say, they had this
other group under their control. They instructed them to sit
down when we talked and listen and then they would shout_slogans
and do all that and so on. They had these .students under their
control.

You say they had the students under control. Are you
asgesting that those who exercised the control were than who
were too old to be students? ~— Yes. : . . (10)

And the police, how many did they number? Under Brigadier
Le Koux. —-- Well, there were not a lot of police'at.New Canada,
1 mean the ones 1 saw. 1 will say there were roughly about-

100 or close to 100 police.

and the crowd that they faced up to were in the vicinity
of 1 OVU. —— Of 1 00O0.

And those that were drunk, who were they? The students? —--
Those were obviously not students.

They were not students.' Lr Mtanas Buthelesi then suggested
that we should have a meeting with the student leaders to (20)
find out what their grlevances are and'to submit this to the
different departments.. Ve drove around Soweto,. me included ...
(intervenes): _ | |
CHAIRMAN: . At that stage, at the time when you tried to persuade
them not to go ony thelr only request was. that they wanted the
releasc of their colleacues. - Lolleagues and they wanted to
march'to John Vorster. That was their request. To get thelr
colleague released from detentlon.

Now you say at this- stage now Dr Buthelezi said 1t would
be necessary for you to find out what the.grievances of (?O)
the students were. ~—- That is correct.

But/...
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put didn't you by then know what their grievances were? -—-—
That was after their dispersal.

Mo, I mean; didn't you know generally”? —— Generally we
knew that the Afrikaans medium was the main problem and then
Rantu education was the other problem and the detention of
other students, but they had .. (intervenes)

what else? —- ¥ell, they did mention the other grievances
later té us.

Is that coming in your evidence atlll’ —— It is ccrning
still in the evidence. =~ . (10)
DR YUTAR: Dr Manas Buthelezi then suggested that we should have
a meeting with the student leaders to find out what their
grievances are and to submlt this to the different dcpartmento.
e drcve around Soweto, 1 included, to pick up the leaders with
the help of others. Af ter we got hold of .some of the lcaders,
e drcove to Dr Manas Buth eleni's house where the meeting was
to be held and the fol]owing‘were present: Dr Manas Buthelezi,
winnie Mandela, Dr Matlhare cee. —— I must say Here I made a

mistake. Tsitsi Mashininl was not there. In fact I told the

investigating officer that I was mJgtaken in one of the (20)

students who was also a bearded tall student and I at that time
thought he was Tsitsi Mashinini.

CHAIRMAN:. He was not'presént at this meéﬁing?"—— He was not
préééﬁt at this meetiﬁg. A

DR YUTAR: In facf you say»sola little 1aEer in this paragraph;
You say soO; we will ccme to: that. You gay br Manas Buthelezi
was-present, viinnie Mandela, yourself, Mr Ntho and the studeﬁts
present were hurphy Morobe (we will not mention his hamé in
the'press, H Lord, because he is 901ng to tcstlfy) and four

other students unknown to me. Then you go on: Tsitsi _ (30)

Pl

Mashinini and Zwell were not present at this meeting. Is that

correct/...




- 4 759 - ' MATLHAKE «
correct? —- That is correct.

Aubrey Mokoena arrived late at the meeting. Dr Manas
Buthelezl chaired this meeting. HMurphy torobe acted as speaker
for the students présent and he dictated their grievances to
the chairman who noted them on paper as follows; (1) Continued
student detention should be stopped; .. (intervenes)

CHAIRMAN: Would that mean arrests? - nrresps.

Of the students in connection with the riots? —— Wwell, I
think before the riots because there were students who were
_defained before the riots. (10)

Yes, but in that connection. But it meant detention by the

police. -- That is correct.
DR YUTAR: (2) Scraping of Bantu Lducation; . (3) Stopping of
police harassment; (4) Police provocation; (5) Universal

educaﬁion. The chairman, Dr Manas Ruthelezi, was to hand this
over to.the relevant departments. Dr Motlana then congratulated
the students for the good work-they-had done by keeping away
6C% of Soweto workers from work,-but said that they had spoiled
everything by having been dispers :ed by the police; thay get
themselves humiliated. Aftor this the meeting closed. (20)
'fou refér further to this in-paragraph,lOB, page 22, wvhere you
say: 1he student leaders that we tried to flnd and pick were
Tsitsi Mashlnlnl and Murphy Morobe and two cther qLUanto from
Rockville whom we did not flnd These were the ma1n~student
‘lcaders. We only managed to find Murphy Morobe and three.
6thers, unknown to me. There were others the e also unknown to
lme, waltlng at Dr Manas Butheleul s house. DBut you have already
said Mashinini was not there. —-= That is correctm

Page 17, paragraph 80 .Kt the_meeting of the.Ath August,
1976, oﬁe of the students, Murphy Mprobe; reported ﬁo the (30)
meeting that the houées of two LSecurity policemen had been burned

doun/ ...
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down and he also mentioned the names of Makhoro and Letlaka.
viltth this 1 understood he was either one of them or the leader
of the group who had burned these houses. yjinnie Mandela
announced that she was very happy abéut it, especially of the
house of Mr Makhoro, who had given evidgnce against her and had
appealed to the judge to get her chvicted aithough she was

" discharged. puring the course of the cvening after the mecting
with the student ieaders, 1 dis ascovered that Wwinnie Mandela was
encouraging students to do damage to government property and
private property. After thc meeting with the students, (10)
they (the stﬁdentsl went out aﬁd flocked around her and had
caucusses with her. I did not hear what was saild between them.
During the éourse of the meeting Dr Motlana had also warned the
students that those who knew that they werco wanted by the pollcc,
should get hide-outs to hide or otherwise skip the country.

1s there anything you would like to say on that? For instance
here, you came to the conclusion that winnie Mandela was
encouraging studenté té de damage to qovcfnment property and
private property.'——'Yes.

wWould you like to~e1aboratc on that? - Hell, in tha} (20)

_ T would elaborate by saying that she encouraged them in that

she praised them for the good work they were doing and that they

vere not»touching'any'propertyAowned by Blacks, but property
uhlch is owned by .hites, the West Rand'AdmInistration Board:
CHAIRMAN: Did you say:’ anythlnq about the damage to your own
property? -- Nothing. |

Do you know whethef there was any expiénation'of why
pfoperty obviously not belonging to or being associated with
the Adminisﬁration Board or thé Goveﬁnheht, put connected witﬁ
Black enterprise, was in facﬁ purned? -- Well, f think ‘it (30)
is people whom they fegarded as informers, shall I say, and

houses/ -«
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houses of Secﬁrity police.

Sell-outs, is it? —-— The sell-outs, that is right.

DR YUTAR: You expand in paragraph 109 on this paragraph 81

by saying as follows: winnie Mandela was praising the students
present by saying to them in general: "You have fixed the
bloody barstard", meaning Makhoro and Letlaka, as these two
names were mentioned earlier and referring to Mokhoro as the
bloody bastard who had given evidence aqainst her and even
begged the judge to convict her. These were the exact words
used by'her. She also told the students present and té (10)
» no:one in particular, to damage all White man's propefty. She
did not say government or private property, but used the word
"Wihite man's property'. Is that right? —-- That is correct.

Ve then go on, paragraph 82: Shoftly after innie landela
had left for home, somebody came up, reporting that Winnie
Mandela's house was on fire. ‘nlthough Aubrey Mokoena and Dr
Motlana blamed’the'poIicé“for this, Ilthink that this was only

a stunt by utinnie Mandela to turn the police away from her, as

no serious damage was done to her house. Uow what made you
think or come to the conclusion that she had set fire to . (20)
her own house as a stunt? -- Not that - I do not mean that- she.

had set fire to her own house, but what I meant was fhe damage
was so-little and perhaps she hight have, ‘that is my own opinion,
shé'might have'gotAboysf£p-ﬁhrow Sqme petrol there and make it
as if it is the police.‘ That'was jusE a personal opinion I

had of the thle thing.

Now we .come to thisAihporﬁant péragraph. The hext morning,
on the 5Sth August, 1976, on my way to work, I was stopped by
Tsitsi-Maéhinini-and another student unknown -to &e. They were’

just coming from out of the gate of Winnie Mandéla'é house (30)
and.asked me for a lift to Morris Isaacson School to attend

classes/...
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classes and have meetings. 1 gave them a lift and during the

journey Tsitsi Mashinini mentioned the burning of the houses
of Security police. He mentioned the names of Makhoro and
Letlaka. By this I undérstood he was either the leader or with
this group who had burned the houses. He further stated that
the houses were burned by students with petrol bombs. He was
Yery excited about this and even volunteered toc show me the
houses. I dropped them at Morris Isaacson Schobl and went to
work. HNow is that éorréct? —— This is correct.

On the 5th Aﬁgust, 1976. -— That-is correct. | (10)

-Latcr duriﬁg the day I received a phoné call from The Star
asking me what priorities should be met for pcace to prevail in
Soweto. I mentioned (1) Homc ownership; (2) compulsory
education; (3) scfaping of homeland citizenship certificates;
(4) better pay; (5) emQal pay for eaual work. This later
appeared in the newspaper. On the 1lth August, 19?6, Winnie
Mandela had sent a girl over to my hcuse, saying that she was
expecting a phone call which would come through to my house as
her phone could not receive incoming calls and could we please
call her. The call later came.through and my wife answered (20)
the phone. This was a Whife man phoning and asking for her
(Winnie tiandela). She was n0t7¢a11ed,'but only given her
numbef.and the receiver put déwn.  At tﬁis stage I‘wanted as
little'to do'With:thié woman as bdssible. The same -kind of
phone calls wepé_received at my house_dgrinngr about 1954 with
the same peréon'calling;- This was just before the time that
hinnié Mandela and Feter Magubane were arrested with others.

At one stage this caller identified himself as John.Horak, a

son of Senator Horak of HNatal. Can yod'elaboréte.on what;you
say in this paragraph? Is there anything you would like (30)
to add? -~ I was quite surprised why liinnie Mancela should

direct/...
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Those present and known to me are as follows: Mike Mdlazi from
the kand Daily Mail; Duma Ndhlovu from The World. These are
the only ones kncwn to me. There were also one from Die Beeld
that was unknown to me. Tsitsi Mashinini appealed to the
children to return to the school grounds, savina that one can
talk better if all students ére together at a certain place.
He also stated that it would be difficult for the police to
arrest students in school grounds. Murphy Morobe also acted as
a speaker and spoke along the same ]ines as Tsitsi Mashinini.
The chairman, Dr [Manas Bﬁtheleni, addresscd the meceting .. '(10)
(intervenes)
CHAIRMAN:  One moment. I am trying to find the date of the
newspaper report about Mashinini's arrival in Londoﬁ.
DR YUTAR: You say: Murphy Morobe also .acted as speaker and
spoke along the same lines as Tsitsl ltiashinini. The chairman,
Dr Manas Buthelezi, addressed the mecting and appealed to all
students to retﬁrn to their classes. He fur£ﬁer stégéd-gﬁé£
the Bi'n have employed a full-time social worker who would look
into the neéds of the pcople who had'suffered throudh the Soweto
riots. He urged the peoplé.present not to be afraid to | (20)
contact him when in need of anything. WNothing further was
discussed; That is now the end of your statement. 1Is there
anything else'you would like to add for the inf¢rmation of His
Lordship or would you like to think about it déring the lunch
interval and come'béck at 2 o'cloék? ;—'WGll; there is nothiﬁg
further that I can like'to add, except that this riot - I mean
the Afrikaans issue which was said to have started the riots,
was just a pick on anjicebergf By ﬁhat I mean-that there were
already people wﬁo'— there were people already waiting for such

a small thing to crop up sb that they can do all the (30)

damage that has been done now so far. And that I am convinced

that/...
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that these pcople, some of Ehem arc being trained or ‘have got
training of come sort in, as it is called querilla warfare or
something like thatj; some of the pcople who were there and 1t
is quite easy to influence a child's mind than an adult's mind,
5o the childrén were just nuickly influenced and told by these
people what to do and it was surprising how they could make
petrol bombs -~ I was shocked by that because somebody with the
know-how should know how to make a petrol bomb. That is all
I have got to say.

M'Lord, before we take the adjournment, I would like {10)
to apply to Your Lordship that although the name of Aubrey
rMokoena as used by this vitness, may be mentioned, there is to
he no indication that he is to be the neoxt witness. I would not
like him to be identified as the next witneos — ar a witnecss.
They can mention his name as freely as they like as testified
to by Obr Matlhare.

CHAIEMAN: Yes, the press has got that information.

THE CO NO FURTHLKR CURSTICHS.

THE COMITISSICH ARDJOURNS FCR LUNCH.




